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گفت وگو 8
تکمیل پروژه پدیده شــاندیز، به میزان فعالیت وتلاش  مدیران و تشریک مساعی سهامداران بســتگی دارد. قطار پدیده برای حرکت سریع و 
پرشتاب خود هیچ مشکلی ندارد و با هیچ مانعی مواجه نیست. روسای قوای سه گانه ومسئولان دستگاه های اجرایی که نامشان دراین مصاحبه 
برده شــد وحتما نام برخی از آن ها نیز مورد غفلت قرارگرفت، عزم خود را جزم کردند تا مشکلات پدیده شــاندیز، به صورت کامل رفع شود.

 تکمیل پروژه پدیده  بستگی به تلاش مدیران
 و حمایت سهام داران دارد

شنبه 7  بهمن1396 .9جمادی الاول  1439.شماره 19743

...  ادامه از صفحه7
نام دیگــر بانــک هــای عضــو کنسرســیوم را هم 

بگویید؟
بله کنسرسیوم با محوریت وعاملیت بانک صادرات و عضویت 
بانک های ملی، ملت، تجارت، شــهر و ســپه، با رقم 5000 
میلیارد ریال تشکیل شد. تحقق شروط مد نظر بانک مرکزی 
زمان زیادی را به خود اختصاص داد. البته نباید دراین میان، 
همکاری ومساعدت دکترسیف وهمکاران ایشان وهمچنین 
مدیران عامــل بانک های عضو کنسرســیوم نادیــده گرفته 
شود. حتی تحقق یکی دیگرازشروط اعلامی ازسوی بانک 
مرکزی برای اعطای تسهیلات، مبنی برتایید توانایی شرکت 
برای تســویه دیون خود به بســتانکاران ، صرفــاً با همکاری 
بازپــرس پرونده میســر شــد.بدین ترتیب، جدول ســهمیه 
اعضای کنسرســیوم توســط بانک مرکزی ابلاغ و براساس 
آن، مقرر شد بانک صادرات مبلغ 120 میلیارد تومان، ملی 
110 میلیــارد تومان، ملــت 100میلیارد تومــان، تجارت 
70 میلیارد تومان، سپه 65 میلیارد تومان و بانک شهر نیز 
35 میلیارد تومان پرداخت کنند. درادامه مقرر شــد که در 
مرحله نخست 20 درصد از مبلغ کنسرسیوم تخصیص یابد 
که برهمین اســاس مبلغ 95 میلیارد تومان به حساب ویژه 
کنسرسیوم واریز شده و به تازگی نیز مبلغ 40 میلیارد تومان 

در اختیار شرکت پدیده قرارگرفته است.
بقیه این پول را چگونه پرداخت می کنند؟

درمشارکت نامه قید شــده که حســب مورد و با پیشرفت کار 
و تاییــد نماینــده ناظرکنسرســیوم، ادامه پرداخت هــا انجام 
خواهد شــد. اتفاقاً مدیرعامل شــرکت صبح امــروز و دقایقی 
قبل ازحضورشــما تماس گرفتند وخواهــان پیگیری ما برای 
تخصیص مرحله دوم تسهیلات بودند که ان شاءا... پیگیری 
خواهیم کــرد البتــه در دیدار بــا مدیرعامل برضــرورت دقت 
ونظارت کامل برتنظیم قراردادها وهزینه کرد تسهیلات بانکی 
ودیگراعتبارات تاکید کردم و از ایشــان خواســتم دقت کامل 
داشــته باشــند تا دارایی های مردم درجای مناسب خودش 
هزینه شــود.یکی از دیگرمشــکلات جدی ما، بحث اختلاف 
شرکت با شــهرداری شــاندیزبود. شهرداری شــاندیز دراین 
میان، مطالبه 940میلیارد تومانی را مطرح کرد. ازسوی دیگر 
بسیاری ازاقدامات بعدی شرکت و دریافت مجوزها، منوط به 
صدورپایان کار برای بخش های تکمیل شــده بــود. نهایتاً در 
یک اقدام هماهنگ، توافق های لازم بین مســئولان شورای 
شهر وشهرداری شــاندیزوهیئت مدیره شــرکت پدیده برای 
تادیه مطالبات شهرداری ازمحل دارایی های شرکت و صدور 
پایانکار انجام شد و در نتیجه آن، در تاریخ 1395/10/13، 
برای 539هــزار و 768 مترمربــع ازبناهای احداثــی پروژه 

پدیده شاندیز پایانکارصادر شد.
بــا ایــن پایانــکاری کــه گرفتیــد عمــلا بخشــی 
ازمجموعه، فعالیت تجاری را شــروع کــرد و در واقع یک 

درآمدزایی هم داشتید؟ 
بله همیــن امروزمدیرعامل شــرکت بــه من اطــلاع داد که 
مجموعه هایپر پدیده شــاندیز با بیــش از 20 هزار مترمربع 
فضای محیــط و فضای پشــتیبان در حال تجهیز اســت و به 

زودی راه اندازی می شود.
برای ورود پدیده به بورس، بحث شفافیت مالی، 

تدوین امیدنامه و سوددهی در سه سال اخیرلازم است. 
در این زمینه ها اقدام کرده اید؟ 

شفاف سازی همان طور که گفتم با حسابرسی های سالانه 
انجام می شود. برخی ازاقدامات اولیه درجریان راه اندازی 
اتاق مبادلات ســهام انجام گرفت. در زمینه ســوددهی هم 
باید به آینــده شــرکت امیدوارباشــیم انتظار مــی رود که با 
انجام اقدامات به موقع و انجام عملیات اجرایی پروژه های 
پدیده شــاندیز وکیش وهمچنین برقراری آرامش کامل در 
فضای شــرکت و پروژه، روزهای بهتری درانتظار شــرکت و 

سهامداران باشد.
موضــوع المــان درپدیــده چیســت و بــه کجــا 

انجامید؟
موضــوع تجدیــد نظردرتعیین تعــداد طبقات بــرج اقامتی 
واحداث المان پروژه پدیــده نیز، یکــی دیگرازموانع جدی 
موجود در مسیرآغازمجدد فعالیت شرکت بود. درشهریورماه 
سال 94، با پیشــنهاد هیئت منتخبی مرکب ازنمایندگان 
دستگاه ها ونهادهای مرتبط، شورای امنیت کشور مصوب 
کرده بود که بخش های بلند مرتبه پروژه تا حداکثر10 طبقه 
احداث شــود و بیش از این میزان کاهش یابد. البته متعاقباً 
دی ماه همان سال، درجلسه ای که در وزارت کشور برگزار 
شــده بود، مقرر شــد تا موضوع افزایش بارگــذاری المان با 
توجه به نقش وتاثیرآن درسرنوشــت آینده شــرکت، توسط 
وزارت راه و شهرســازی بررسی شــود.باتوجه به پیچیدگی 
های موضوع، مراتب درجلسه 19 دی ماه سال قبل شورای 
امنیت کشورمطرح و بر اقدام فوری شورای عالی شهرسازی 
ومعماری ایران درخصوص بررسی موضوع تاکید شد. ازآن 
تاریخ این موضوع درپنج جلســه شــورای عالی شهرسازی 
ومعماری ایران مطرح و نهایتا در جلســه 1396/9/20 ، 
مجوز32 طبقه صادرشــد. مدیرعامل پدیــده به من اطلاع 
دادکه تحویل اسناد مناقصه فازدوم اسکلت 16 تا 22 المان 
اصلی از امروز انجام می شــود و آماده سازی اسناد مناقصه 

طبقات 22 تا 32 نیزدرحال انجام است.
داستان تاج المان که گفته شــد ابتدا مسکونی 

نبوده و حالا قرار است مسکونی شود چیست؟
بنده ازجزئیــات این موضوع که ماهیت فنــی دارد اطلاعی 
ندارم. مهم این است که مجوز احداث 32 طبقه صادرشده 
اســت. حال این کــه چگونه و با چه شــکلی ســاخته خواهد 
شد، باید توســط عوامل فنی ودســتگاه های مرتبط تعیین 

واجرایی شود.
گفته شــده  ســهامداران دانه درشــت با فروش 
املاک پدیده توانستند به پول خودشــان برسند. این را 

تایید می کنید؟
من چنین چیزی نشــنیدم. حدود ماموریت وزارت کشور و 
مشخصاً کارگروه منتخب، در محدوده حل و فصل مشکلات 
و مرتفــع کــردن موانع موجــود درســطح ملی بود ونقشــی 
درتصمیمات داخلی شرکت ندارد. البته براساس مصوبات 
موجــود، اقدامــات اجرایــی وجــاری داخــل شــرکت، باید 
درچارچوب تصمیمــات ومصوبات ابلاغی ازســوی ســتاد 

تدبیرانجام شود.
آخرین وضعیــت انتقــال ســهامداران عمده به 

سهامداران خرد در جهت تعدیل سهام چگونه است؟

چون وزارت کشــور نقش یا ماموریتی درایــن زمینه ندارد، 
بعد ازاطلاع رسانی استان مبنی برتوزیع سهام سهامداران 
عمــده بیــن ســهامداران خــرد، اطــلاع دقیــق و تکمیلــی 
ازســرانجام ایــن موضــوع نــدارم. امــا مدیرعامل شــرکت 
درملاقات هفته قبل اعلام کردند که درحال انجام مقدمات 

وتشریفات ثبتی وقانونی برای انتقال سهام هستند.
گویا قــرار بــوده ســهامداران در هیئــت مدیره 

عضویت داشته باشند. این موضوع به کجا رسید؟
درباره نحــوه تعیین اعضــای هیئت مدیره چنــد ایده وجود 
دارد. برخی معتقدند که زمان واگذاری مسئولیت راهبری 
شــرکت به ســهامداران آن فرا رســیده اســت. برخی دیگر 
می گویند با توجه به وضعیت حساس شرکت و به ویژه اکنون 
که شرکت در مســیر شــکوفایی قرار گرفته اســت، هرگونه 
تغییری در ساختار مدیریتی شرکت، موجبوارد شدن  آسیب 
جدی به شــرکت و به تبع  آن منافع سهامداران خواهد شد. 
البته رویکرد سومی نیز وجود دارد و آن این که اعضای هیئت 
مدیره جدید شــرکت، تلفیقــی ازســهامداران ونمایندگان 
ستاد تدبیر باشند. این رویکرد سوم موافقان بیشتری دارد 
وچندین بار نیز در مصوبات مختلــف مورد تاکید قرارگرفته 
است. امیدوارم درجلسه آینده مجمع عمومی، سهامداران 
شرکت، به عنوان مالکان واقعی منافع و دارایی های شرکت، 
بهتریــن تصمیــم را دراین شــرایط بسیارحســاس بگیرند.
اگر پدیده را به قطاری تشــبیه کنیم که در ســال 1393 در 
میانه راه بــه دلیل برخی تخلفات متوقف شــده بــود، امروز 
می توانیــم بگوییم کــه تمامی قفــل هایی که طبــق قانون و 
توسط دستگاه های مرتبط به چرخ های قطارنصب شده بود، 
با پرداخت عوارض قانونی وصدور مجوزهای لازم بازشــده 
وقطارپدیده اکنون پس از ســوخت گیری وســرویس کامل 
در ریل قانونی خود قرار گرفته و توســط هیئتی که منتخب 
ستاد تدبیر هستند درحال حرکت است وستاد تدبیراستان 
نیز برفعالیت هیئت مدیره نظارت می کند. البته این شیوه 

مورد تایید برخی از سهامداران محترم نیست که موضوعی 
 طبیعی اســت. امــا همان طــوری که قبــلا نیز بیــان کردم، 
ان شــاءا... ذی نفعــان قانونــی شــرکت، درجریــان مجمع 

عمومی آینده، بهترین تصمیم را خواهند گرفت.
نظرتان درباره درخواســت برخی ســهامداران 

برای فروش شرکت چیست؟
نظرشان برایم کاملا محترم اســت. درخواست های مشابه 
دیگری هم مطرح اســت. همه این درخواســت ها ریشــه در 
شرایط سختی دارد که پیشنهاد دهندگان در آن قرار دارند. 
هیچ کس نمی تواند شرایط سخت دیگران را با همان شدت 
وضعف واقعی که درآن قراردارند به درستی درک کند. اما 
باید دید که آیا این خواســته هــا زمینه اجرایی هــم دارد. آیا 
می توان خواسته گروهی ازعزیزان را درخصوص آینده این 
پــروژه، آن هم با بیــش از یکصد هزار ذی نفــع اجرایی کرد. 
قطعاً برای اتخــاذ این گونه تصمیمات که با بنیان شــرکت و 
آینده آن مرتبط اســت، باید درچارچوب قوانین ومقررات و 

قاعدتاً درجلسات مجمع عمومی تصمیم گیری شود.
تعیین تکلیف تعهدنامه داران به کجا انجامید؟

ســتاد تدبیراســتان برای تعهدنامه داران نیزتصمیم گیری 
کرده است. تصورمی کنم حدود  نیمی ازذی نفعان شرکت 
یعنی نزدیک بــه 62 هزارنفر، جزو تعهدنامــه داران بودند. 
براســاس گزارش هایی که به وزارت کشــورداده شد، مقرر 
شد که در ازای تعهدنامه ها به ذی نفعان سهام تعلق بگیرد. 
پیشــنهاد می کنم کــه جزئیــات ایــن امــر از ســتاد تدبیر یا 

مدیرعامل شرکت استعلام و اطلاع رسانی دقیق شود.
می دانیــد اکنــون ارزش واقعــی ســهام پدیده 

چقدر است؟
ارزش سهام هرشرکت یا واحدی، همان رقمی است که در 
بازار قانونی مورد معامله قرار می گیرد. سهام شرکت پدیده 
نیز ازاین قاعده مستثنا نیست.افزایش یا کاهش قیمت سهام 
نیزدرگروی وضعیت و شرایط حاکم بر شرکت وعملکرد ذی 

نفعان آن است. ایجاد نشاط در فعالیت های شرکت، شفاف 
ســازی عملکرد مالی، شــکوفایی سریع ترشــرکت، تسریع 
درعملیات اجرایــی پروژه و تکمیــل و واگــذاری واحدها به 
مالکان آن ها، وفــاق وهمدلی در بین ســهامداران، فراهم 
کردن زمینــه آرامش و اطمینان در شــرکت و امور جاری آن 
و اتخاذ تمهیدات لازم برای ورود ســرمایه گذار، در افزایش 

قیمت سهام شرکت موثر خواهند بود.
فکر می کنیــد چه زمانــی پدیــده وارد بورس یا 

فرابورس بشود؟ 
شرایط را شورای عالی بورس مشخص کرده  است ودوستان 
درپدیده باید دنبال کار باشند تا شرایط ابلاغی محقق شود.
وعده ای را رئیس جمهور و مسئولان بانک مرکزی 
درباره پایان پرونده موسســات مالی دادند. شــما فکر می 
کنید پرونده پدیده چه زمانی به صورت کامل تمام شــود؟

تکمیل پــروژه پدیــده شــاندیز، به میــزان فعالیــت وتلاش 
مدیرعامــل شــرکت و اعضــای هیئــت مدیــره وهمراهی و 
تشــریک مســاعی ســهامداران بســتگی دارد. قطار پدیده 
برای حرکت سریع و پرشــتاب خود هیچ مشکلی ندارد و با 
هیچ مانعی مواجه نیست. روسای قوای سه گانه ومسئولان 
دستگاه های اجرایی که نامشــان دراین مصاحبه برده شد 
وحتما نام برخــی از آن ها نیز مورد غفلــت قرارگرفت، عزم 
خود را جــزم کردند تا مشــکلات پدیده شــاندیز، به صورت 
کامل رفع شود.اکنون همه چیز در گروی اهتمام ، جدیت، 
تلاش وپیگیری وهمدلی سهامداران و اعضای هیئت مدیره 

شرکت است.
رئیس جمهــور درباره موسســات مالــی گفتند 
که دولت 11هزار میلیــارد تومان از جیب مردم پرداخت 

کرده، برای پدیده هم دولت پولی داده است؟
البتــه کمــک دولــت بــه شــرکت پدیــده درقالب تشــکیل 
کنسرســیوم وتصویب موضوع اعطای 500 میلیارد تومان 
تســهیلات بانکی، اقدام بســیارمهمی بوده که ان شــاءا... 

درچارچــوب توافقــات ســندیکای بانکــی و شــرکت، در 
مواعد مقــرر بازپرداخت خواهد شــد. با توجه بــه تاکیدات 
وزیرکشــوروهمکاری دســتگاه هــای مرتبــط، تلاش شــد 
تمامی مشــکلات وموانــع مرتبــط، ازطریــق قانونــی رفع 
شــود. نمی خواســتیم که یک اقدام غیرقانونــی را ازطریق 
یک اقدام غیرقانونی جایگزین حل و فصل کنیم. اقدامات 
باید به نحوی انجام می شد، تا در ســال های آینده و با روی 
کارآمدن مسئولان جدید، هیچ تعرضی به تصمیمات امروز 
صورت نگیرد. نباید از یاد ببریم که سهامداران این شرکت 
بیش ازحد توان وظرفیت خود، متحمل سختی ها ومرارت 
ها شده اند و دیگر تحمل بروز و وقوع مشکلات جدید وایجاد 
وقفه در امور شــرکت را ندارند. امروز بسیارخوشــحالم که 
استانداری ومدیران عامل شرکت اعلام می کنند، حداقل 
800 نفر در پروژه مشغول به کارهستند و این تعداد تا چند 

ماه آینده به دو هزارنفر خواهند رسید.
چه توصیه ای برای ســهامداران پدیده دارید؟ 

نظرتان درباره فروش سهام چیست؟
اول می خواهم ازهمه سهامداران وذی نفعان پروژه، برای 
صبروشکیبایی که طی این سال ها داشته اند و از این که به 
خدمت گزاران خود اعتماد کردند، صمیمانه تشــکر کنم. 
امیدوارم توانسته باشیم پاسخ این اعتماد را که به نظر بنده 
به عنوان مهم ترین سرمایه محسوب می شود، در حد توان و 
بضاعت محدودی که داشتیم، داده باشیم.در زمینه فروش 
ســهام هم باید بدانیم که تصمیم گیری درخصوص دارایی 
های شخصی افراد، با خودشان است و این حق سهامداران 
است که ســهام خود را در هر زمانی که تشخیص می دهند 
به فروش برسانند. اما درباره شرکت هایی همچون پدیده، 
منافع افراد با دیگرســهامداران درهم تنیده شــده اســت و 

قابل تفکیک نیست. 
توصیه من در این شــرایط که شــرکت ان شــاء ا... به سمت 
مناسبی پیش می رود، این است که برای فروش سهام خود 
عجله نکنند. البته سرمایه در جایی رشد می کند که امنیت 
وجود داشــته باشــد وامنیت این مجموعه نباید تحت هیچ 

شرایطی برهم بخورد.
عملکــرد روزنامه خراســان را در این یک ســال 

چطور ارزیابی می کنید؟
روزنامه خراســان دراین یک ســال کمک زیادی به شــفاف 
سازی موضوعات وانعکاس اقدامات کارگروه منتخب کرد. 
همکار شــما مرتب  با بنده درتماس بود ومن هم ســعی می 
کردم خبرهای مهم مرتبط با این پروژه را در اختیار روزنامه 
خراســان قراردهم ، چون احســاس می کردم قلم ایشــان و 
دیگر نویسندگان مقالات روزنامه خراسان ازجنس عشق به 

مردم است و رنگ و بوی سیاسی ندارد.
و حرف آخر؟

حل مشکلات پدیده شــاندیز که از نظرمن اساساً خود یک 
پدیده بــی بدیل محســوب می شــود، نمونــه بارزهمدلی، 
همزبانــی و وحــدت درســطح روســای قــوا و دیگرســطوح 
تصمیم گیری وتصمیم سازی در کشور بود ومعتقدم که می 
تواند الگوی مناسبی برای حل مشکلات ومعضلات مشابه 
باشــد.از فرصتی که در اختیارمخاطبان روزنامه خراسان 

قرار دادید متشکرم.
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